

الشيخ الدكتور محمد بن حمد آل ثاني

الشيخ الدكتور /محمد بن حمد آل ثاني - مدير إدارة برامج الوقاية من الأمراض غير الانتقالية بوزارة الصحة العامة يعمل كذلك كأستاذ مشارك في سياسة الرعاية الصحية الإكلينيكية والأبحاث في كلية طب وايل كورنيل التابعة لمؤسسة قطر للتربية والعلوم وتنمية المجتمع وكذلك في كلية الطب بجامعة قطر كما يحاضر في العديد من المؤسسات مثل مؤسسة حمد الطبية ومؤسسة الرعاية الصحية الأولية وغيرها من المؤسسات العلاجية والتعليمية والأكاديمية.

أكمل الشيخ الدكتور /محمد بن حمد آل ثاني سنوات الدراسة الثانوية في مدارس دولة قطر وكان الأول على الثانوية العامة. كان متميزاً في العلوم والرياضيات والمواد الأدبية المختلفة، والتحق بعد ذلك بكلية الطب بجامعة القاهرة وحصل على درجة البكالوريوس في الطب والجراحة في عام 1998. ثم عاد إلى قطر للعمل كطبيب داخلي في مختلف أقسام مستشفى حمد العام.

ولقد قاده طموحه إلى الدخول في برنامج البورد العربي في طب المجتمع وحصل على الزمالة في طب المجتمع في عام 2006. ثم التحق للعمل كمستشار في الهيئة الوطنية للصحة. وبعد عمل دؤوب واجتهاد متميز، تم تكليفه بإدارة الصحة العامة في عام 2008، فأعاد هيكل الإدارة وقام باستحداث أقسام جديدة وتوظيف كفاءات متميزة ووضع برامج وخطط عمل في جميع مجالات الصحة العامة بما في ذلك الوقاية والحماية وتعزيز الصحة والأمراض الانتقالية والأمراض غير الانتقالية وسلامة الأغذية والصحة البيئية وغير ذلك من المجالات مثل البحوث والدراسات العلمية والمساهمة في وضع التشريعات والقوانين المتعلقة بالصحة العامة. كما قام بتطوير برامج لحماية صحة الفرد والأسرة والمجتمع في دولة قطر بالتنسيق مع منظمة الصحة العالمية ومع شركاء اقليميين ودوليين. قاد الشيخ الدكتور /محمد بن حمد آل ثاني حملات توعية في المجتمع لتحسين صحة المواطن وإطالة العمر. وقام بوضع أول استراتيجية للصحة العامة 2017-2022 في دولة قطر ضمن الاستراتيجية الوطنية للصحة.

وحصل الشيخ الدكتور /محمد بن حمد آل ثاني في الأثناء على الزمالة من كلية الصحة العامة في لندن بالمملكة المتحدة عام 2010 وهو برنامج علمي وعملي معتمد يركز على التطوير العملي والمهني ويعدّ إضافة قيّمة إلى سيرته الذاتية ويشمل هذا البرنامج البحث العميق في قضايا الصحة العامة ومناهج واسعة لتنمية المهارات.

كما حصل على درجة الماجستير في إدارة الأعمال في عام 2014 من مدرسة الدراسات العليا التجارية في باريس بفرنسا (HEC Paris - France) وهي إحدى أهم كليات إدارة الأعمال المرموقة في وتعتبر من أفضل كليات إدارة الأعمال في أوروبا .

كما أجرى العديد من الدراسات والبحوث العلمية نشر منها أكثر من 60 بحثاً في المجالات العلمية المختلفة والتي تملك السبق في مجالات الصحة العامة وفي مجال الرعاية الطبية. وحصل على جوائز محلية وعالمية في مجال الصحة العامة.

ولقد مثل الشيخ الدكتور /محمد بن حمد آل ثاني دولة قطر في مجلس الصحة الخليجي وكان مستشاراً ورئيساً لعدّة لجان في منظمة الصحة العالمية وجامعة الدول العربية. كما ترأس وشارك في عضوية العديد من اللجان الوطنية بما في ذلك اللجنة الوطنية للصحة الوقائية، ولقد ترأس لجنة تنفيذ استراتيجية الصحة العامة وكان عضواً في لجنة الرعاية الصحية الوطنية وعضواً في لجنة الصحة العامة، كما شارك مع القائد الوطني في رئاسة اللجنة الوطنية لتعزيز الصحة في دولة قطر، ويساعد الشيخ الدكتور / محمد آل ثاني حالياً في صياغة الاستراتيجية الوطنية للصحة 2023 – 2030 ، ويتولى إدارة برامج الوقاية من الأمراض غير الانتقالية بوزارة الصحة العامة.

Sheikh Dr. Muhammad bin Hamad Al Thani

Sheikh Dr. Muhammad bin Hamad Al Thani holds the position of Director of the Department of Non-communicable Disease Prevention Programs at the Ministry of Public Health. He also works as an Associate Professor in Clinical Healthcare Policy and Research at Weill Cornell Medical College, an affiliate of Qatar Foundation for Education, Science and Community Development, as well as at the College of Medicine, Qatar University. He also lectures at many institutions such as Hamad Medical Corporation, Primary Health Care Corporation and other therapeutic, educational and academic institutions.

Sheikh Dr. Al Thani completed his secondary school in the schools of the State of Qatar and came first in high school. He was distinguished in science, mathematics and various literary subjects. He later joined the Faculty of Medicine at Cairo University and obtained a bachelor's degree in medicine and surgery in 1998. He then returned to Qatar to work as an internal physician in various departments of Hamad General Hospital.

His ambition led him to enter the Arab Board program in community medicine where he obtained a fellowship in community medicine in 2006. He then joined as a consultant in the National Health Authority. After hard work and distinguished diligence, he was assigned to the Public Health Department in 2008, where he restructured the department, created new sections, employed distinguished competencies, and developed programs and action plans in all areas of public health, including health prevention, protection and promotion, communicable diseases, non-communicable diseases, food safety, environmental health and scientific research and studies. He also contributed to the development of legislation and laws related to public health, and developed programs to protect individual, family and community health in Qatar in coordination with WHO and regional and international partners. He further led awareness campaigns in the community to improve citizen health and prolong life and developed the First Qatar Public Health Strategy 2017-2022 within the National Health Strategy.

Meanwhile, Sheikh Dr. Al Thani obtained a fellowship from the School of Public Health in London in 2010. This program is an accredited scientific and practical program that focuses on practical and professional development. It includes in-depth research into public health issues and broad skill development curricula.

He also obtained a Master's degree in Business Administration in 2014 from HEC Paris, France, which is one of the most prestigious business schools in Europe.

He also conducted many scientific studies and research, including more than 60 papers published in various scientific journals that are pioneers in the fields of public health and medical care. He won local and international awards in the field of public health.

Sheikh Dr. Muhammad bin Hamad Al Thani represented the State of Qatar in the Gulf Health Council and was an advisor and head of several committees in the WHO and the League of Arab States. He also chaired and was a member in many national committees, including the National Preventive Health Committee. He chaired the Public Health Strategy Implementation Committee and was a member of the National Health Care Committee and the Public Health Committee. He also participated with the National Leader in chairing the National Health Promotion Committee in the State of Qatar. Currently, he is participating in the formulation of the National Health Strategy 2023-2030 and manages non-communicable disease prevention programs at the Ministry of Public Health.